
O ekOlOgii se častO jen mluví,
my se j i snažíme Prakt ikovat   
Za 25 let své existence se společnost CIUR stala jedním z předních evropských 
výrobců tepelných a akustických izolačních materiálů a jedním z největších 
dodavatelů klimatizační techniky na českém a slovenském trhu. O bohatém portfoliu 
a netradičním přístupu k podnikání jsme si povídali s Mgr. Michalem Urbánkem, 
generálním ředitelem společnosti CIUR.

Od svého založení v roce 1991 patří CIUR 
(zkratka vznikla spojením prvních písmen 
názvu Climatizer Insulation a jména Urbánek)
ke světové špičce v oblasti výroby celulózových 
vláken na bázi recyklovaného papíru. 
Ve výrobním závodě v Brandýse nad Labem 
zpracovává více než 35 tisíc tun druhotných 
surovin ročně. Tři samostatné výrobní 
technologie produkují více než 56 výrobků 
v 84 modifikacích. Jde jak o celulózová 
a minerální vlákna, tak i o různé směsi vláken. 
Produkce firmy je rozdělena do tří hlavních 
směrů: izolace (tepelné, zvukové a požární), 
průmyslová vlákna (pro silniční stavitelství, 
hutnický, energetický a automobilový průmysl) 
a TZB (technické zařízení budov). Vyrábí 
ekologicky šetrné výrobky, což dokládají 
příslušné české i evropské certifikáty. Firma 
zaměstnává 200 zaměstnanců. Pobočky má 
ve Velké Británii a na Slovensku a exportuje 
do více než 26 zemí světa přes stálá obchodní 
zastoupení.

CIUR a.s. 
www.ciur.cz
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Byla zakoupena licence 
a technologie na výrobu 
vláken zpětnou recyklací 
sběrového papíru 
od kanadské společnosti 
Climatizer Insulation  
a vybudována výrobní linka.  

Zahájení výroby tepelné 
a akustické izolace Climatizer 
Plus. První významní zákazníci 
v Německu, Rakousku 
a Švýcarsku. V ČR získává tato 
zcela nová technologie více 
než 140 aplikačních firem – 
partnerů.

CLIMATIZER PLUS získal 
známku 
„Ekologicky 
šetrný výrobek“.

Byla zahájena projekce  
a výstavba nové výrobní haly 
i skladových kapacit.

Spuštění nové výrobní 
technologie a další navýšení 
kapacity.

Významnou součástí firmy 
se stává i divize TZB, jejíž 
produkty v oblasti vytápění, 
větrání, klimatizace i měření 
a regulace poskytují 
komfortní servis v řadě 
významných budov po celé 
České republice.

jste česká rodinná firma. kdy a za jakých 
okolností začal příběh společnosti CiuR?
Já jsem v CIURu už druhá generace, protože 
firmu na výrobu celulózových vláken 
a celulózové izolace zakládali moji rodiče. 
Proč zvolili celulózu? Před revolucí v roce 
1989 žil můj táta v Kanadě. V Kanadě je 
z devadesáti procent základním stavebním 
materiálem u rodinných domů dřevo. A právě 
pro dřevostavby je foukaná celulózová izolace 
velmi výhodná, nejenom díky rychlé aplikaci, 
ale proto, že celulóza má schopnost vypořádat 
se s vlhkostí.

jaké byly začátky CiuRu v Brandýse?
Po roce 1990 se v tehdejším Československu 
změnilo zřízení i trh, tak jsme se rozhodli 
využít naše znalosti s foukanými celulózovými 
izolacemi i know-how z Kanady i zde, 
v „české kotlině“. Jen pro ilustraci:  
v oblasti izolací se zde používaly jen deskové 
izolace nebo rohože. 

Po dlouhém hledání jsme se nakonec 
usadili v Brandýse nad Labem, který byl 
místem s blízkým výskytem zdroje naší 
výrobní suroviny – papíru, ale i s vstřícným 
vedením města. Nouze nebyla ani o šikovné 

lidi, kteří byli ochotni zariskovat a pustit se 
do nových věcí. Postavili jsme halu, vyřídili 
potřebné certifikace a v roce 1991 rozjeli 
výrobu celulózové izolace Climatizer Plus.

jak trh celulózové izolace přijal?
Když jsme s celulózovou izolací začínali,  
objevila se spousta mýtů, například že izolace 
funguje pouze v zimě proti chladu. Mnoha 
lidem nedocházel prostý fakt, že izolace by 
měla fungovat také v létě, aby se budovy 
nepřehřívaly a byl zachován vnitřní komfort 
interiéru. Dalším tradovaným omylem bylo, 
že nezáleží na tom, čím izoluji, ale hlavně že 
izoluji. 

Dnes všichni říkají, že u izolace je velmi 
důležitá nenasákavost, ale co to způsobí 
v konstrukcích, například ve skladbě střechy, 
pokud je špatně zrealizována, už nikdo neřeší. 
Přitom fyzika je neúprosná: díky tepelným 
mostům zkondenzuje vlhkost, nenasákavá 
izolace ji vypudí do oblasti kontaktu 
s dřevěným krovem a konstrukce začne 
plesnivět. 

Celulóza se v této situaci zachová jinak?
Celulóza dokáže s vlhkostí pracovat. Umí 
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Mgr. Michal Urbánek

Maturoval na Střední hotelové škole, 
následovalo studium na Právnické 
fakultě Univerzity Karlovy. Začal 
podnikat v pražské obchodní firmě, 
potom nastoupil do rodinné firmy CIUR 
v Brandýse nad Labem, kde nahradil 
ve vedení firmy svou matku. V současnosti 
působí jako ředitel firmy, spolu se 
svým bratrancem, který se specializuje 
na výzkum a vývoj nových materiálů. Při 
řízení a budování firmy se snaží aplikovat 
ekologický přístup, je propagátorem 
oběhového hospodářství.

Ve volném čase hraje celoročně jednou 
týdně tenis, v zimě lyžuje a v létě rád tráví 
volný čas u vody. Příležitostně hraje golf.



ji absorbovat, transportovat, uvolnit zpět 
do ovzduší a přitom neztratí nic ze svých 
izolačních vlastností. Takže v konstrukci 
vlhkost nezůstane, ale přesune se dál. Při 
správné skladbě konstrukce se voda odpaří 
do exteriéru a stavba je ušetřena plísní 
a hniloby. 

Ale často se děje pravý opak. Domy a celá 
sídliště byla intenzivně zaizolována, ale 
zapomnělo se na prostý fakt, že konstrukce 
nasává vlhkost cca pět až sedm let. Nabízí se 
otázka, co se pak děje dál? 

Pokud je konstrukce nesprávně navržena, 
objeví se v rozích plíseň. Pokud je navržena 
o něco lépe, plíseň hned neuvidíte, ale přesto 
ji dýcháte. Jaký to má důsledek pro obyvatele 
domu? objeví se astma a alergie. Skutečná 
pravda vyjde najevo až při rekonstrukci, kdy 
pod nenasákavou izolací objevíte černou 
plíseň. Dnes je to velký problém například 
v Německu, kde se o chybně použitých 
izolacích začíná mluvit a kde měli podobný 
program, jako byla naše Zelená úsporám. 
Němci se dnes ptají: proč jsme tak špatně 
zateplovali, když to v některých případech 
stavbám škodí? Z toho důvodu na toto 
téma děláme školení a semináře – někteří 
projektanti na to slyší, někteří neslyší.

a jak je to s cenami?
To je další problém. Developer požaduje 
co nejnižší cenu izolace a trvanlivost 
minimálně 5 let. Ale co bude potom, až 
skončí záruka? Šedesát procent našich 
zakázek jsou rekonstrukce novostaveb, kde 
některý z dodavatelů podhodnotil cenu. 
Zákazníci mají krásné stěny, krásné podlahy, 
ale v domě je hluk a horko, a to díky špatně 
navrženým izolacím. Když jsme začínali 
s foukanou celulózovou izolací, museli jsme 
přesvědčit řemeslníky, aby pracovali jinak. Těší 
mě, že naše úsilí přineslo plody. Stali jsme 
se průkopníky foukaných izolací a dnes je 
dodáváme do většiny evropských zemí. 

každá stavba má specifické podmínky. jak 
se s tím vyrovnáváte?
To si uvědomujeme a vyrábíme několik 
druhů izolací. Kromě materiálu Climatizer 
Plus z celulózy nabízíme minerální izolaci 
pro stavby s požadavky na vysokou požární 
odolnost. Do staticky méně únosných 
konstrukcí dodáváme lehkou izolaci 
z foukaného skla. Kromě toho nabízíme 
foukané dřevovlákno, ale i grafitový 
polystyren v podobě kuliček, určený pro 
rekonstrukce s rizikem vlhkého prostředí 
ve spodní stavbě, například v podlahách. 
Každý druh izolace je vhodný do určitého 
typu konstrukce.

jak se řemeslníci v tak široké nabídce 
orientují?
orientují se velmi jednoduše, protože jsme 
sestavili skladby ze všech druhů izolačních 
materiálů a vytvořili CoMPRI systém. To je 
systém skladeb izolací pro každou myslitelnou 
stavební konstrukci, od betonových stěn přes 
dřevostavby a cihlové zdi. Jde o komplexní 
systém úspor energií ve všech typech 
obytných staveb, včetně diagnostiky, návrhů 
řešení a doporučení vhodných výrobků 
a jejich správných kombinací – například 
parozábran a inteligentních membrán. Tuto 
službu a technické poradenství poskytujeme 
zákazníkům zcela bezplatně. 

a co akustika?
Celulóza je skvělým izolantem, ale na řešení 
problémů s akustikou nabízíme speciální 
akustické desky Wolf. Díky unikátní struktuře 
s křemičitým pískem tyto desky dokážou 
efektivně pohlcovat zvuk. Na seminářích 
předvádíme funkčnost desek Wolf pomocí 
sirény zavřené v krabici z těchto desek. Rozdíl 
si můžete vyzkoušet na vlastní uši. 

Další divizí CiuRu je tZB. Proč?
Zaměřujeme se na komplexní klima 
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Společnost CIUR a. s. se 
stala stavební firmou roku ČR 
v kategorii „stavební firma 
střední velikosti“. Ocenění 
jí bylo uděleno díky novým 
inovativním materiálům 
a technologiím.

CIUR a. s. se zařadila mezi 10 
nejlepších exportérů roku dle 
předložených projektů.

Vznik systému COMPRI® 
– komplexní systém úspor 
energií ve všech typech 
obytných staveb, včetně 
diagnostiky, návrhů řešení 
a doporučení vhodných 
výrobků a jejich správných 
kombinací. Maskotem systému 
COMPRI se stal sysel FELIX.

Společnost získala prestižní 
ekologickou značku Nature 
Plus pro celulózové výrobky.

jsem proti dotacím, 
které absolutně křiví 
a ničí trh. Oběhové 
hospodářství dotace 
nepotřebuje, protože 
v rovném prostředí to 
neschopné odumře 
a zůstane to zdravé. 
Pro lepší fungování 
by stačila jen 
legislativní podpora 
používání recyklátů 
do nov ých v ýrobků 
nebo staveb.
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v budovách. Kvalitní tepelná a akustická 
izolace si skvěle rozumí s dalšími prvky 
konstrukce, promyšleným a dobře 
regulovaným větráním i vytápěním. Jeden 
systém tak podporuje ostatní systémy 
a výsledkem je zdravé životní prostředí  
v budovách i venku. Proto jsme začali dovážet 
klimatizační jednotky firmy Lennox, dnes 
kromě Lennoxu zastupujeme i Panasonic, 
Actionclima, Refrion, Technibel nebo 
Devatec. 

kde celulózu získáváte?
V roce 2008 jsme otevřeli novou třídicí linku 
na papírový a plastový odpad, kde ročně 
zrecyklujeme víc než 35 000 tun surovin. 
Na výrobě celulózové izolace se tak vlastně 
podílí každý, kdo dá odpad do správného 
kontejneru. Výsledkem není jen tepelná 
izolace, ale také technická vlákna, která se 
používají jako těsnění pod hlavy motorů, 
jako přísady do vyzdívek vysokých pecí, 
do krémů na boty, do protipožárních nástřiků, 
do spárovacích hmot a do mnoha dalších 
výrobků. 

Co má společného CiuR a filmy karlík 
a továrna na čokoládu, james Bond nebo 
Pán prstenů?
Naše firma je největším světovým 
producentem umělého sněhu, pokrýváme 
kolem devadesáti procent trhu. Máme 
na kontě dva světové rekordy: „sněžili jsme“ 
na zahajovacích ceremoniích na posledních 
dvou zimních olympiádách v Kanadě a v Soči. 
Ve většině hollywoodských filmů „hraje“ 
náš sníh. To ovšem předpokládá důkladně 
roztřídit surovinový papír, a jsme zpět 
u třídírny papíru.

tak ohromný záběr výroby předpokládá 
intenzivní výzkum?
Výzkum je pro nás naprosto klíčovou oblastí, 
protože nás posouvá neustále dopředu. 
Vždycky objevíte něco, co jste netušili a co 
otevírá nové oblasti při využití recyklovaných 
surovin. Máme zde cvičnou linku a výbornou 
laboratoř, kde bádáme a vymýšlíme nové 
produkty a nové věci. V neposlední řadě je pro 
nás podstatná i ekologie.

Co pro vás ekologie znamená?
Začnu poněkud zeširoka. My pracujeme 
opačným způsobem, než je obvyklé. Na trhu si 
vytipujeme a najdeme oblast, která by mohla 
být pravidelným zdrojem odpadu, a když 
ji objevíme, přemýšlíme, co by bylo možné 
z tohoto odpadu vyrobit.

Všichni o ekologii mluví, my se ji snažíme 
praktikovat. Každou úsporou jakéhokoliv 

druhu energie snižujete zátěž životního 
prostředí. Místo vršení odpadů na skládky je 
lepší odpad využít jako surovinu. říkám si 
často, že to věčné skládkování už musí jednou 
skončit. U nás bohužel působí skládkařská 
lobby, která se snaží neustále rozšiřovat svou 
působnost. 

Přitom pro efektivní podporu ekologického 
chování výrobních firem stačí málo: pouze 
určitá míra legislativní podpory. Stačilo by 
například uzákonit, abychom do nových 
staveb, nebo obecně do nových výrobků, 
využívali určité procento recyklátů. Trh se 
tak nastartuje i bez dotací. Firmy začnou 
vyvíjet nové technologie na zpracování 

odpadů tak, aby uspěly na trhu recyklátů, 
který bude státem podpořen. Proč by se 
měl papír vozit na skládky? Smysluplnější 
je využít sběr papíru jako sociální program 
například pro bezdomovce, kteří si mohou 
vydělat rychle hotové peníze. My se snažíme 
v tomto smyslu pracovat nejen se sociálně 
potřebnými, ale i se školami. Místo vysokých 
nákladů za skládkovné by bylo dobré nastavit 
efektivnější programy pro sběr vstupní 
suroviny pro recyklaci. Pokud stát nebude 
systémově podporovat snížení ekologické 
zátěže formou oběhového hospodářství, 
efekty nikdy nebudou tak výrazné, jak by 
mohly být. 


